
Kraków, dnia 258 lutego 1911. Rocznik XXXIf.

DZIENNIK ROZPORZĄDZEŃ
dla stoł. król. miasta Krakowa.

Przedpłatę roczną 2 kor. składać można w biurach Komisarzy obwodowych. Właściciele domów 
w Krakowie otrzymują „Dziennik rozporządzeń * bezpłatnie.

L :  13082/911
m b .

OBWIESZCZENIE.
Podaje się niniejszera do publicznej wiadomości 

odpis rozporządzenia c. k. Namiestnictwa z dnia 2 lutego
1911 r. L. 1310/6

R o z p o r z ą d z e n i e
c. k. Namiestnictwa z dnia 2 lutego 1911 L. 183 2/5/32, 
którem wydaje się dla gminy stoł. k ró l  miasta Krakowa
regulamin w sprawie oglądania mieszkań i innych przed
miotów najmu.

Na zasadzie art XI. 1. ustawy z dnia 1 sierpnia 
1895 L  Dz. u. p. 112 c. k. Namiestnictwo w porozumieniu 
z c. k. wyższym Sądem krajowym w Krakowie rozpo
rządza co następuje:

§ 1-
W braku odmiennej umowy wolno oglądać mie

szkania i inne przedmioty najmu po dokonanem ich 
wypowiedzeniu tylko w czasie od godziny 12-tej do 1-szej 
w południe i od 4-tej do 5-tej po południu w dnie 
powszednie.

§ 2.
Przy oglądaniu przedmiotów najmu musi ogkdają- 

cym towarzyszyć właściciel lub jego zastępca lub dozorca 
domu

§ 8.
Oglądanie nie może być dla lokatora zbyt ucią

żliwe i nie powinno przechodzić koniecznej potrzeby.

§ 4.
Rozporządzenie niniejsze wchodzi w życie z dniem 

jego ogłoszenia w Dzienniku ustaw i rozporządzeń kra
jowych.

Magistrat stoł. król. m. Krakowa,
Kraków, dnia 15 lutego 1911.

L. 16139/1911
IV. ~

KONKURS.
Celem obsadzenia opróżnionej posady prowadzącego 

metryki izraelickie dla ludności izraelickiej zamieszkałej 
w mieście Krakowie, oraz gminach c. k. Starostwa Kra
kowskiego należących: do okręgu zboru izraelickiego

krakowskiego rozpisuje się niniejszem konkurs do końca 
marca 1911 r.

Urząd prowadzącego metryki jest urzędem publicz
nym i może być powierzony tylko godnemu zaufania, 
własnowolnemu obywatelowi państwa austryackiego, wy
znania mojźeszowego.

Prowadzący metryki powinien władać dokładnie 
językami krajowymi, m ie sz k a ń  w Krakowie i nie oddawać 
się innym zajęciom, którehy go zmuszały wydalać się 
częściej z miejsca zamieszkania.

Za wystawianie dokumentów metrykalnych ma 
prawo żądać opłaty w myśl rozporządzenia c. k. Mini
sterstwa spraw wewnętrznych z dnia 13 czerwca 1907 
L. 38695/06, jednak dla osób ubogich ma wydawać 
poświadczenia metrykalne bezpłatnie.

Ubiegający się o tę posadę winni wnieść w powyżej 
oznaczonym czasie do Prezydyum miasta Krakowa wła
snoręcznie napisane i należycie ostemplowane podanie, 
zaopatrzone:

a) metryką urodzenia,
b) świadectwami z odbytych nauk,
c) świadectwem moralności,
d) poświadczeniem przynależności,
e) deklaracyą, iż poddadzą się przepisanemu roz

porządzeniu c. k. Ministerstwa spraw wewnętrznych, spra
wiedliwości i wyznań z dnia 15 marca 1875 L. 12944 
Dz. u. kr. L. 55/76 egzaminowi o prowadzeniu metryk 
urodzenia, ślubów i zejścia izraelitów w Galicy i i 
w Wielkiem Księstwie Krakowskiem i że w Krakowie 
stale mieszkaó będą.

Magistrat stoł. król. m. Krakowa.
Kraków, dnia 27 lutego 1911.

L . 126212/910
B. a

Do P. T. Właścicieli domów
w Krakowie.

Akademia Umiejętności w Krakowie, przystępuje 
do wydania naukowej publikacyi zamierzonej na wielką
skalę p. t. „Materyały do historyi architektury w Poisce“
eelem wzbudzenia i utrwalenia zamiłowania dla zabytków 
naszej przeszłości historycznej.

Powszechnie znane są smutne fakty, źe miasta 
nieraz o znaczeniu historycznem traciły z biegiem lat 
bezpowrotnie niejedną ze swych drogocennych pamiątek.

Kraków, który jako stolica dawnej Polski, słusznie 
chlubić się może najpiękniejszymi zabytkami, obecnie
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przy niezwykle ożywionym ruchu budowlanym narażony 
jest w wysokim stopniu na niebezpieczeństwo utraty nie
jednego zabytku architektonicznego, bądź fragmentu, 
choóby tylko z punktu widzenia archeologicznego ważnego.

Obywatelstwo Krakowskie zaszczytnie znane z przy
wiązania i miłości dla zabytków artystycznych niewątpliwie 
gorąco poprze pracę Akademii Umiejętności w jej do
niosłem przedsięwzięciu naukowem. Dla ułatwienia Aka
demii gromadzenia materyałów do historyi architektury 
w Polsce zwracam się do wszystkich obywateli miasta, 
P. T. Właścicieli domów z gorącem wezwaniem, aby o 
każdej zamierzonej przebudowie donosili możliwie wcześnie 
jeszcze przed terminami ustawowymi do Prezydyum Ma
gistratu, które zawiadomi o tern Akademię Umiejętności, 
celem delegowania specyalnej Komisyi z uczonych dla 
sporządzenia pomiarów, planów i fotografii domów.

Magistrat stoł. król. m Krakowa,
Kraków, dnia 10 lutego 1911.

Z c. k. Namiestnictwa.
XV . c. 2957. Lwów, dnia BO listopada J910*

Do wszystkich c. k. Starostw oraz Magistratów 
stoł. król. miast Lwowa i Krakowa.

Według reskryptu c. k. Ministerstwa handlu z 7 gru
dnia 1904 L. 62325, wydał Najwyższy Trybunał 9 listo
pada 1904 opinię co do kwestyi co się ma staó z książ
kami robotniczemi, które uwolnieni lub występujący 
robotnicy u pracodawcy pozostawili.

Według tej opinii pracodawca przy p r a w i d ł o -  
w e m  rozwiązaniu stosunku pracy n i e  jest obowiązany 
do dalszego przechowywania książki robotniczej, lecz 
może ją złoźyó w przechowanie u trzeciej osoby, w szcze
gólności w urzędzie gminnym miejsca pobytu pomocnika, 
albo u właściwej władzy przemysłowej, o ile te władze 
do przyjęcia książki okażą gotowośó.

W każdym wypadku jest jednak pracodawca upra
wniony złoźyó książkę robotniczą po myśli § 1425 u. c. 
we właściwym dla siebie sądzie.

C. k. Ministerstwo handlu reskryptem z dnia 30 maja 
1910 L. 15592 przypominając powyższe wyjaśnienia Naj
wyższego Trybunału zawiadomiło c. k. Namiestnictwo, 
źe wskutek objawionego ze strony kół pracodawców 
życzenia wydał obecnie Najwyższy Trybunał uzupełnia
jące orzeczenie także co do kwestyi co się ma staó 
z książkami robotniczemi w wypadkach sprzecznego 
z ustawą rozwiązania stosunku pracy ze strony praco
wników a to według odezwy c. k. Ministerstwa spra
wiedliwości z dnia 14 maja 1910 L. 125326 wystosowanej 
do Ministerstwa handlu w następujący sposób:

1) Treśó powziętej w najwyższym komplecie Try
bunału uchwały z dnia 9 listopada 1904, dotyczącej 
wydania książki robotniczej robotnikom w razie p r a w i 
d ł o w e g o  rozwiązania stosunku pracy ma zastosowauie 
także do wypadków porzucenia pracy przez robotnika 
bez u s t a w o w e g o  p o w o d u ,  skoro tylko w takich 
wypadkach dojdzie do prawnego rozwiązania stosunku 
robotniczego bądź to wskutek zgodzenia się pracodawcy 
na rozwiązanie tego stosunku, bądź wskutek upływu 
zakreślonego terminu do wypowiedzenia, o ile pracodawca

w czasie biegu tego terminu nie przedstawił wniosku na 
przymusowy powrót robotnika do pracy według § 85 
ord. przem. bądź wreszcie wskutek wykonania roboty 
akordowej albo zaszłej niemożności wykonania tej roboty.

2) Aż do tego czasu (t. j. aż do prawnego rozwią
zania stosunku robotniczego) pozostają prawo i obowiązek 
pracodawcy do przechowywania książki robotniczej (§ 80 
c. ord. przem.) niezmienione.

L. 3791/1911.
I I I .  a.

Powyższy reskrypt udziela się do publicznej wia
domości.

Magistrat stoł. król. m. Krakowa.
Kraków, dnia 18 lutego 1911.

Mianowania urzędników i służby miejskiej.
P. Rybicki Franciszek Julian dotychczas adjunkt Bu

downictwa c. k. kolei państwowych, zamianowany zosta 
dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 11 lutego 1911 
do L. Prez. 45/911 na zasadzie uchwały Rady miejskiej, 
powziętej na posiedzeniu w dniu 9 lutego 1911 r. pro
wizorycznym inspektorem Budownictwa miejskiego w IX.
klasie rangi z płacą roczną 2800 koron, kwaterowem 
w rocznej kwocie 960 koron i dodatkiem budowlanym 
niewliczalnym do emerytury 400 koron rocznie, z tern 
zastrzeżeniem, źe tenże złoźyó winien do roku służby 
egzamin administracyjny w e k .  Namiestnictwie, źe po 
roku zadawalającej służby i wykazaniem się ze złoże
nia z pomyślnym wynikiem wspomnianego egzaminu na
stąpi stabilizacya posady z wliczeniem prowizorycznej 
służby do emerytury za uiszczeniem za ten czas 3% 
wkładek emerytalnych, a to z przyznaniem prawa do 
trzechleci etatem przewidzianych bieżących od dnia 
pierwszej przysięgi służbowej w charakterze prowizory
cznego inspektora Budownictwa m. (LM: 14713/911 Prez).

Fiut Jan dotychczas prow. sanitaryusz w kategoryi 
służby miejskiej prowizorycznej zamianowany został de
kretem Prezydyum Magistratu z dnia 9 lutego 1911 r. 
do L  87/911 na zasadzie § 56 i 89 statutu dla miasta 
Krakowa prowizorycznym sanitaryuszem miejskim w IV. 
kategoryi służby miejskiej etatowej z płacą roczną 760
kor., kwaterowem w rocznej kwocie 360 kor. względnie 
mieszkaniem w naturze, umundurowaniem, oraz dodat
kiem funkcyjnym w kwocie 120 kor. rocznie i pod wa
runkami w dekrecie wyszczególnionymi. (LM: 17283/911
P rez )./

Grudziński Jan dotychczas prowizoryczny sanita
ryusz w kategoryi służby miejskiej prowizorycznej za
mianowany został dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 
9 lutego 1911 r. do L. 92/911 na zasadzie § 56 i 89 
statutu dla miasta Krakowa prowizorycznym sanitaryu- 
szem miejskim w IV. kategoryi służby miejskiej etato
wej z płacą roczną 760 kor. kwaterowem w rocznej kwocie 
360 kor. względnie mieszkaniem w naturze, umundurowa
niem oraz dodatkiem funkcyjnym w kwocie 120 kor. 
rocznie i pod warunkami w dekrecie określonymi 
(LM: 17280/1911 Prez).

GuzikOWSki Fioryan dotychczas prowizoryczny sa
nitaryusz w kategoryi służby miejskiej prowizorycznej
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zamianowany został dekretem Prezydum Magistratu 
z dnia H  lutego 1911 r. do L. 100/911 na zasadzie 
§ 56 i 89 statutu dla miasta Krakowa prowizorycznym 
sanitaryuszom miejskim z płacą roczną 760 kor. kw&- 
terowem w rocznej kwocie 360 kor. względnie mieszka
niem w naturze, umundurowaniem, oraz dodatkiem fun- 
kcyj nym w kwocie 120 kor. rocznie, bez prawa do 
emerytury i pod dalszymi warunkami w dekrecie wy
mienionymi. (LM: 17289/911 Prez).

Kawała Jan dotychczas prowizoryczny sanitaryusz 
w kategoryi służby miejskiej prowizorycznej zamiano
wany został dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 9 
lutego 1911 r. do L, 93/911 na zasadzie § 56 i 89 sta
tutu dla miasta Krakowa prowizorycznym sanitaryuszem 
miejskim w IV. kategoryi służby miejskiej etatowej
z płacą roczną 760 kor. kwaterowem w rocznej kwocie 
360 kor. względnie mieszkaniem w naturze, umunduro
waniem oraz dodatkiem funkcyjnym w kwocie 120 kor. 
rocznie i pod warunkami w dekrecie wyszczególnionymi. 
(LM: 17284/911 Prez),

Kuśnierz Jan dotychczas prowizoryczny sanitaryusz 
w kategoryi służby*miejskiej prowizorycznej zamianowany 
został dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 9 lutego 
1911 r. do L. Prez. 89/911 na zasadzie § 56 i 89 
statutu dla miasta Krakowa prowizorycznym sanitaryu- 
szem miejskim w IV. kategoryi służby miejskiej etato
wej z płacą roczną 760 kor. kwatero wem w rocznej 
kwocie 360 kor. względnie mieszkaniem w naturze, 
umundurowaniem oraz dodatkiem funkcyjnym w kwocie 
120 kor. rocznie i pod warunkami w dekrecie określo
nymi. (LM: 17282/911 Prez).

Palkisz August dotychczas prowizoryczny sanita- 
ryusz w kategoryi służby miejskiej prowizorycznej za
mianowany został dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 
9 lutego 1911 r. do L. Prez. 82/911 na zasadzie § 56 
i 89 statutu dla miasta Krakowa prowizorycznym sani
taryuszem miejskim w IV. kategoryi służby miejskiej
z płaca roczną 1180 kor. kwatero wem w rocznej kwo
cie 420 kor. względnie mieszkaniem w naturze, umun
durowaniem, oraz dodatkiem funkcyjnym w kwocie 120 
kor. rocznie i pod warunkami w dekrecie wyszczegól
nionymi. (LM: 17265/911 Prez).

Stańko Władysław dotychczas prowizoryczny sani
taryusz w kategoryi służby prowizorycznej zamianowany 
został dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 9 lutego 
1911 r. do L. Prez. 90/911 na zasadzie § 56 i 89 sta
tutu dla miasta Krakowa prowizorycznym sanitaryuszem 
miejskim w IV. kategoryi służby miejskiej etatowej z płacą
roczną 760 kor. kwatero wem w rocznej kwocie 360 kor. 
względnie mieszkaniem w naturze, umundurowaniem, oraz 
dodatkiem funkcyjnym w kwocie 120 kor. rocznie i pod 
warunkami w dekrecie wyszczególnionymi. (LM: 17281 
1911 Prez.)

Wierzba Wojciech dotychczas prowizoryczny sani
taryusz w kategoryi służby prowizorycznej zamianowany 
został dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 9 lulego 
1911 r. do L. Prez. 91/911 na zasadzie § 56 i 89 sta
tutu dla miasta Krakowa prowizorycznym sanitaryuszem 
mie|Skim w IV. kategoryi służby miejskiej etatowej z płacą 
roczną 760 kor., kwatero wem w rocznej kwocie 360 kor. 
względnie mieszkaniem w naturze, umundurowaniem 
oraz dodatkiem funkcyjnym w kwocie 120 kor. rocznie

i pod warunkami w dekrecie określonymi. (LM: 17279 
1911 Prez.)

AbratOWSki Andrzej zamianowany został dekretem 
Prezydyum Magistratu z dnia 9 lutego 1911 r. do L. Prez. 
99/911 na zasadzie § 56 i 89 statutu dla miasta Krakowa 
prowizorycznym desynfekcyonaryuszem miejskim w IV. 
kategoryi służby miejskiej etatowej z płacą roczną 760 
kor. kwaterowem 360 kor. względnie mieszkaniem w na
turze, prawem do 5-ciu trzechleci po 70 kor. umundu
rowaniem i dodatkiem funkcyjnym 120 kor. rocznie i pod 
warunkami w dekrecie wyszczególnionymi. (LM: 17290 
1911 Prez).

Ruszel Piotr dotychczas prowizoryczny desynfek- 
cyonaryusz w kategoryi prowizorycznej służby miejskiej 
zamianowany został dekretem Prezydyum Magistratu 
z dnia 9 lutego 1911 do L. Prez. 88/911 na zasadzie 
§ 56 i 89 statutu dla miasta Krakowa prowizorycznym 
desinf^kcyonaryuszem miejskim w IV. kategoryi służby 
miejskiej etatowej Z płacą roczną 760 kor., kwaterowem 
w rocznej kwocie 360 kor. lub mieszkaniem w naturze, 
umundurowaniem, oraz dodatkiem funkcyjnym w kwocie 
120 kor. rocznie i pod warunkami w dekrecie wyszcze
gólnionymi. (LM: 17286/911 Prez).

Mamoń Jan dotychczas prowizoryczny desinfekcyo- 
naryusz w kategoryi służby miejskiej prowizorycznej za
mianowanym został dekretem Prezydyum Magistratu 
z dnia 9 lutego 1911 r. do L . Prez. 95/911 na zasadzie 
§ 56 i 89 statutu dla miasta Krakowa prowizorycznym 
dosinfekcyonaryuszom miejskim w IV. kategoryi służby 
miejskiej etatowej Z płacą roczną 760 kor., kwaterowem 
w rocznej kwocie 360 kor. względnie mieszkaniem w na
turze, umundurowaniem i dodatkiem funkcyjnym w kwo
cie 120 kor. rocznie i pod warunkami w dekrecie wy
mienionymi. (LM: 17291/911 Prez.).

Przebinda Józef dotychczas prowizoryczny ciesin- 
fekcyonaryusz w kategoryi służby prowizorycznej zamia
nowany został dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 
9 lutego 1911 r. do L. Prez. 81/911 na zasadzie § 56 
i 89 statutu dla miasta Krakowa prowizorycznym desin- 
fekcyonaryuszem miejskim w IV. kategoryi służby miej
skiej etatowej Z płacą roczną 760 kor., kwatercwem 
w rocznej kwocie 360 kor. względnie mieszkaniem w na
turze, umundurowaniem oraz dodatkiem funkcyjnym 
w kwocie 1 20 kor. rocznie i pod warunkami w dekrecie 
wyszczególnionymi. (LM: 17288/911 Prez).

Żółkowski Józef dotychczas prowizoryczny sanita
ryusz w kategoryi służby prowizorycznej zamianowany 
został dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 9 lutego 
1911 r. do L  Prez 94/911 na zasadzie § 56 i 89 sta
tutu dla miasta Krakowa prowizorycznym sanitaryuszem 
miejskim w IV. kategoryi służby miejskiej etatowej z płacą
roczną 760 kor., kwaterowem w rocznej kwocie 360 kor. 
względnie mieszkaniem w naturze, umundurowaniem, oraz 
dodatkiem funkcyjnym 120 kor. rocznie i pod warun
kami w dekrecie wyszczególnionymi. (LM: 17287/911 Prez ).

Ciesielski Piotr dotychcżas prowizoryczny tercyan 
zamianowany został dekretem Prezydyum Magistratu 
z dnia 9 lutego 1911 r. do L. Prez. 77/911 na zasadzie 
§ 56 i 89 statutu dla miasta Krakowa tercyanem miej
skim w XI. kategoryi służby miejskiej etatowej z płacą 
roczną 690 kor., kwaterowem w rocznej kwocie 300 kor., 
lub mieszkaniem w naturze oraz prawem do 6-ciu trzech-



leci po 70 koron i umundurowaniem. (LM: 16830 
1911 Prez.).

Filip Michał dotychczas prowizoryczny tercyan za
mianowany został dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 
9 lutego 1911 r. do L. Prez. 78/911 na zasadzie § 56 
i 89 statutu dla miasta Krakowa tercyanem miejskim 
w XI. kategoryi służby miejskiej etatowej z płacą roczną 
690 kor., kwaterowem w rocznej kwocie 300 kor. lub 
mieszkaniem w naturze i umundurowaniem oraz prawem 
do 6-ciu trzeehleci po 70 koron rocznie (LM: 16888
1911 Prez.).

✓

Karpiński Paweł dotychczas prowizoryczny zastępca 
tercyana miejskiej szkoły X X V III .  zamianowany został 
dekretem Prezydyum Magistratu z dnia 9 lutego 1911 
do L  Prez. 80/911 na zasadzie § 56 i 89 statutu dla 
miasta Krakowa tercyanem miejskim w XI. kategoryi 
Służby miejskiej etatowej Z płacą roczną 690 k o r , kwa- 
terowem w rocznej kwocie 300 kor. lub mieszkaniem 
w naturze, oraz prawem do 6-ciu trzeehleci po 70 kor. 
i umundurowaniem. (LM: 16871/911 Prez.).

Petruk Bazyli Wasyl dotychczas prowizoryczny 
tercyan Akademii handl. zamianowany został dekretem 
Prezydyum Magistratu z dnia 9 lutego 1911 r. do L. 
Prez. 79/911 na zasadzie § 56 i 89 statutu dla miasta 
Krakowa tercyanem miejskim w XI. kategoryi służby 
miejskiej etatowej z płacą roczną 690 kor., kwaterowem 
w rocznej kwocie 300 kor. lub mieszkaniem w naturze 
oraz prawem do 6-ciu trzeehleci po 70 kor. i umundu
rowaniem. (LM: 16889/911 Prez.).

Na podstawie uchwały Rady miejskiej z dnia 14 
marca 1907 otrzymali:

Pan Adam Grocie, sekretarz Magistratu pierwsze 
pięciolecie w kwocie 400 kor. rocznie od dnia 3 lutego 
1911 r. (LM: 4543/911 Prez.).

Pan Michał Patkaniowski, wicesckretarz Magistratu 
pierwsze trzechlecie w kwocie 200 kor. rocznie od dnia 
8 lutego 1911 r. (LM: 4539/911 Prez).

Pan Dr. Ryszard Reiner, wicesekretarz Magistratu
pierwsze trzechlecie w kwocie 200 kor. rocznie od dnia
8 lutego 1911 r. (LM: 4538/911 Prez.).

Pan Szymon Weinberg, adjunkt Budownictwa miej
skiego, pierwsze trzechlecie w kwocie 200 kor. rocznie 
od dnia 25 stycznia 1911 r. (LM: 4536/911 Prez)

Józef Kaputa, woźny muzealny, czwarte trzechle
cie w kwocie 70 kor. rocznie od dnia 7 marca 1911 r. 
(LM: 14481/911 Prez.).

Franciszek Kołodziej, woźny kancelaryjny, czwarte 
trzechlecie w kwocie 70 kor. rocznie od dnia 7 marca 
1911 r. (LM: 14483/911 Prez.).

Pan Michał Mikosz, sierżant straży pożarnej miej
skiej, czwarte trzechlecie w kwocie 70 kor. rocznie od 
dnia 1 marca 1911 r. (LM: 14480/911 Prez.).

Feliks Szumieć, tercyan, czwarte trzechlecie w kwo
cie 70 kor. rocznie od dnia 7 marca 1911 r. (LM: 14482 
1911 Prez.).

Jan Wyrewka, woźny kancelaryjny, czwarte trzech
lecie w kwocie 70 kor. rocznie od dnia 7 marca 1911 r. 
(LM: 14484/911 Prez.).

Protokoły Obrad Rady miejskiej.
Posiedzenie zwyczajne (58 w kad. XV.) w dniu 9 

lutego 1911 r.
Przewodniczący: Prezydent dr. Juliusz Leo.
I. Wiceprezydent: Dr. Henryk Szarski.
I I .  Wiceprezydent: Józef Sare.
Sekretarz Bady:  Dr. Tadeusz Kannenberg.
Radców miejskich obecnych 71.
Badcy miejscy: Dr. Gross, Heuman, Dr. Krongold, 

X. Krupiński, Margulies, Mendelsburg, Miedniak, Dr. 
Nowak Julian, Dr. Pareński, Dr. Petelenz, Dr. Stani
szewski, Hr. Wodzicki (12) nieobecnośó swą usprawie
dliwili.

Początek posiedzenia o godzinie 8 wieczór.

Przed porządkiem dziennym. 
Petycye o uwolnienie od akcyzy i myta.

S e k r e t a r z  R a d y  oczytał petycyę właścicieli 
gruntów, położonych poza obrębem rogatek akcyzowych 
w dz. X I I I  (Zwierzyniec) w sprawie uwolnienia od akcyzy 
ziemiopłodów z gruntów tych wywożonych (LM: 14709/911) 
oraz petycyę p. Batki o uwolnienie od myta jego zaprzę
gów przewożących materyały z wapiennika (LM: 14710/911)

Interpelacye. 

Puszki na popiół. —  Numeracya realności. —  Dostawa 
mięsa dla szpitala św. Łazarza.

R. m. G u z i k o w s k i  wnosi następujące interpe- 
lacye :

1) W imieniu obywateb z X V II .  dzielnicy Krowodrza 
i Krowodrza murowana upraszam, ażeby można uwzglę- 
dnió i wstawió tymże puszki na popiół, albowiem po
niekąd mają do tego prawo żądania, z powodu ich przy
łączenia do Krakowa tembardziej, iż to są realności już 
na sposób wielkomiejski postawione.

2) Również upraszam o numeracyę tych realności, 
albowiem większa częśó tychże nie posiada i trudno
0 odszukanie mieszkańców.

3) Wkońcu upraszam o wyjaśnienie w sprawie 
sprowadzania mięsa ze Lwowa dla szpitala św. Łazarza 
w Krakowie. (LM: 14852/911. I. b.).

P r z e w o d n i c z ą c y  p r e z y d e n t  D r .  L e o  wy
jaśnił, że co się tyczy pierwszej sprawy, to ta musi byó 
przekazaną do rozpatrzenia Sekcyi I.

Wydatek na policzbowanie domów wstawił już 
Magistrat do tegorocznego budżetu.

Sprawa dostawy mięsa dla szpitala św. Łazarza 
była na komisyi administracyjnej; obecnie poruszy się tę 
sprawę w Wydziale Krajowym, aby zarządził sprowadza
nie mięsa 1 jakości.

Czyszczenie chodników. —  Przystań do ładowania 
piasku. — Stanowisko fur w Półwsiu.

R. m. D u d e k  interpeluje w sprawie czyszczenia 
chodników w ulicy Kościuszki, w sprawie niszczenia 
płyt wskutek używania chodnika przez jeźdźców konnych
1 przez ręczne wózki; dalej w sprawie przystani do ła



14

dowania piasku, .która przynosi miastu znaczny dochód 
a dojazdy są, zniszczone i wymagają natychmiastowej 
reparacyi. Wkońcu w sprawie ulicy Królowej Jadwigi, 
która to ulica używana jako stanowisko fur, od kilku 
miesięcy nie jest czyszczona i przedstawia skutkiem tego 
smutny obraz To dowodzi potrzeby utworzenia placu targo
wego (LM: 14851/91J. I. b.)

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnił, źe sprawy poru
szone poleci zbadaó i wyda odpowiednie zarządzenia.

Ulgi wodociągowe. — Uwolnienia mytnicze. — Przewóz 
na Wiśle. — Konserwacya dróg.

R, m P a j ą k  interpeluje w sprawie ulg wodocią
gowych i odmownego załatwienia rekursów, dalej w spra
wie uwolnień mytniczych od wozów z płodami rolniczymi 
i materyałami budowlanymi oraz materyałami surowymi 
wiezionymi do celów przemysłowych do przeróbki. Wreszcie 
w sprawie przewozu na Wiśle i reformy noweli budo
wlanej dla Dębnik i w sprawie konserwacyi dróg w dziel
nicach przyłączonych

P r e z y d e n t  D r .  L e o  przyrzeka zając się temi 
sprawami.

Wywóz nieczystości. — Uwolnienie od akcyzy.
R. m. Z b r o j a  zapytuje dlaczego gminy podmiej

skie mają płació 7 kor. 90 hal., a śródmieście płaci 
tylko 4 kor. za wywóz nieczystości kloacznych, Dalej 
dlaczego zboże przewożone do młynów ma podlegać 
opłacie akcyzowej; mówca domaga się aby mąka była 
wolną od opłaty, o ile służy na własne potrzeby,
(LM: 14853/911. II).

P r e z y d e n t  D r .  L e o  wyjaśnia że sprawą zrów
nania opłat za wywóz nieczystości zajmie sie Sekcya I , 
co do uwolnienia mąki, to należy czekaó, aż wyjdzie 
odnośna ustawa.

Opłata akcyzy od wędlin.
R. m. W o ź n i a k o w s k i  interpeluje w sprawie 

opłaty akcyzowej, której podlegają wędliny zakupywane 
w Krakowie, a sprzedawane za rogatkę gruntów przy
łączonych.

P r e z y d e n t  D r .  L e o  wyjaśnia, źe opłaty po
bierać się musi, albowiem przepisy wymagają tego.

R. m. W i 1 c z y ń s k i popiera odczytaną na początku 
posiedzenia petycyę obywateli ze Zwierzyńca w sprawie 
uwolnienia od opłaty akcyzy ziemiopłodów z ich gruntów.

Udzielenie urlopu.
R. m. D r .  M e r  z o w i  udzielono 4-tygodniowego 

urlopu od 19 lutego b. r.

Porządek dzienny. 
Wybór mężów zaufania.

Imieniem Prezydenta m. sekretarz Mgtu D r. R a- 
c ł a w i c k i przedstawia n a g ł y  wniosek:

Wybór 140 mężów zaufania dla podatku osobisto- 
dochodowego przekazuje się Sekcyi skarbowej (LM: 108671
1910. I I ) .

U c h w a l o n o .

Ochrona miasta od powodzi.
II.  W i c e p r e z y d e n t  S a r e  przedstawia sprawę 

nagłą, przyczynienia się gminy do kosztów ubezpieczenia 
miasta od powodzi.

N a g ł o ś ć  u c h w a l o n o .
Następnie p. sprawozdawca imieniem Sekcyi I. i I I .  

wnosi :
Gmina m. Krakowa przyczyni się do kosztów robót 

projektowanych celem ochrony miasta od powodzi, które 
były przedmiotem wodno-prawnego dochodzenia w d. i 7 
do 25 listopada 1909 i od 18 do 23 stycznia 1910 —
kwotą 180.000 koron, płatną w 20 rocznych ratach po
9.000 koron, począwszy od 1 stycznia 1912. (LM: 14708
1911. R. b.)

R m. D a s z y ń s k i  zapytuje, czy zapewniono, 
choćby poufnie, rozpoczęcie tych robót.

W i c e p r e z y d e n t  S a r e  wyjaśnia, źe jeśli uchwała 
przejdzie, jest wszelka nadzieja, źe rząd przystąpi z wiosną 
do robót regulacyjnych. Rząd już w tym roku dyspo
nować będzie sumą jednego miliona na koszta tych robót.

Po przemowie r m. P a j ą k a  i C z u b r y t a ,  który 
podniósł sprawę obwałowania Wilgi w n i o s e k  u c h w a 
l o n o .

Rejony poforteczne i prochownie.
R. m. P e r  oś  zgłasza wniosek nagły w sprawie 

rejonów i prochowni.
N a g ł o ś ć  u ch w a l o n o .
Następnie mówca wskazał na zbliżające się nowe 

ciężary z powodu wielkich wydatków na marynarkę 
Odbije się to głównie na kraju, który ma prawo żądać 
pewnych rekompensat. W tych warunkach zwrócić trzeba 
przedewszystkiem na to uwagę, źe twierdza jaką jest 
Kraków, powoduje w wielu kierunkach dotkliwe utru
dnienia dla mieszkańców. Rejon forteczny zwartym pierś
cieniem otacza miasto, tak, źe o naleźytem zabudowaniu 
mowy niema. Dalej wskazywał mówca na niebezpieczeń
stwo, jakie sprawiają tak blisko miasta położone magazyny 
amunicyjne i prochownie i domagał się wniesienia do 
Koła Polskiego petycyi o poczynienie starań.

Mówca zgłasza wniosek dotyczący:
1) przeniesienia magazynów amunicyjnych i pro

chowni daleko poza obręb granic Wielkiego Krakowa.
2) przesunięcia rejonu fortecznego poza obręb granic 

Wielkiego Krakowa od północy, wschodu i zachodu.
3) wydania ustawy państwowej o wynagrodzeniu 

właścicieli gruntów, obciążonych rewersami i zakazami
budowy (LM: 14026/911. I. a.)

W dyskusyi r. D a s z y ń s k i  wskazał, źe podnie
sione kwestye zostały już załatwione przychylną opinią 
wypowiedzianą przez rząd w komisyi wojskowej Izby 
posłów, nie mogą więc obecnie stanowić przedmiotu re
kompensaty. — Mówca głosować będzie za wnioskami.

Po przemowie wicepr. S z a r s k i e g o  — w n i o 
s e k  u c h w a l o n o .

Przewodnictwo obejmuje I. wiceprezydent Dr. Szaraki

Zajścia na Uniwersytecie Jagiellońskim.
W sprawie ostatnich zajść na Uniwersytecie r. m. 

D r .  D o b o s z y ń s k i  zgłasza nagły wniosek.
N a g ł o ś ć  u c h w a l o n o .
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R. m. Dr .  D o b o s z y  ó s  k i  omówił następnie 
sprawę zajśó. Mówca zaznaczył, ze wypadki te odbiły się 
głośnem echem w całej Polsce. Z tego względu także 
reprezentacya naszego miasta, która poczuwa się do obo
wiązku stad na straży uniwersytetu i strzedz jego wy
sokiego znaczenia dla narodu, powinna zabrad w tej 
sprawie głos. Mówca nie ma zamiaru występować z kry
tyką już chociażby dlatego, źe nie ma dostatecznych 
danych. Przebieg zajsd jest znany i dlatego pragnie się 
mówca ograniczyć tylko do przedstawienia następujących 
wniosków do uchwały:

„Rada miejska wyrażając ż y w e  u b o l e w a n i e  
z powodu pożałowania godnych wypadków, które zakłó
ciły normalne życie na Wszechnicy Jagiellońskiej, wyraża 
przekonanie, iż  w ł a d z a  s z k o l n a  p o s t ą p i  w o b e c  
u k a r a n e j  m ł o d z i e ż y  z m o ż l i w i e  n a j w i ę k s z ą  
p o b ł a ż l i w o ś c i ą  i jak dotąd tak i w przyszłości 
n i e  b ę d z i e  u t r u d n i a d  p r z y s t ę p u  do  W s z e c h 
n i c y  m ł o d z i e ż y  z K r ó l e s t w a  P o l s k i e g o ,  pra
gnącej rzetelnie kształcid się w Uniwersytecie Jagielloń
skim.

„Jednocześnie zwraca się Rada miejska do ogółu 
młodzieży polskiej, z gorącem wezwaniem, aby świadoma 
w i e l k i e g o  z n a c z e n i a  J a g i e l l o ń s k i e j  s z k o ł y  
d l a  c a ł e g o  n a r o d u ,  umożliwiła swojem postępowa
niem j a k  n a j r y c h l e j s z e  p r z y w r ó c e n i e  n o r 
m a l n e g o  t o k u  n a u k i  u n i w e r s y t e c k i e j .

R.  m. D a s z y ń s k i  oświadczył, że uważał za wska
zane interweniować w chwili, gdy wojsko i policya ota
czały Uniwersytet; następnie domagał się złagodzenia 
wyroku Senatu. Mówca oświadczył, źe przystępuje do 
ustępu wniosków, wyrażającego ubolewanie z powodu 
zajśd na Uniwersytecie.

K. m. F e d e r o w i c z  oświadcza, źe godzi się na 
wniosek r. m. Doboszyńskiego. Senat musiał bronid wol
ności nauki i z tego powodu stanowisko Senatu jest 
poniekąd usprawiedliwione Na znaczną częśd młodzieży 
spada wina, źe nie uszanowała obowiązujących przepisów 
i ustaw. Wdzieranie się do sprawy czynników politycz
nych z wybitną marką powinno byd wykluczone, bo 
przenosi walkę poza mury Uniwersytetu.

R. m. P o r ę b s k i  wskazywał potrzebę utrzymania 
narodowego charakteru Uniwersytetu i podnosił lojalne, 
ojcowskie postępowanie Senatu wobec młodzieży, który 
wskazówek nie potrzebuje.

R. m. B u j w i d  wyraził przekonanie, iż Senat aka
demicki wie, jak ma postąpid i nie potrzebuje w tej 
mierze wskazówek. Wniosek r. m. Doboszyńskiego dąży 
do utrzymania harmonii i powagi Uniwersytetu.

R a d a  u c h w a l i ł a  r e z o l u c y ę  r. m Dr .  D o 
b o s z y ń s k i e g o .

Przewodniczący zamyka posiedzenie o godzinie 1015 
wieczór.

Posiedzenie tajne (33 w kad. XV.) z dnia 9 lutego 
1911 r.

P. Jan Zawiejski radca budown. m. otrzymał 
pobory do V II .  ki. rangi urzędników miejskich przy
wiązane z dodatkiem budowlanym 800 kor., z którego 
kwota 400 kor. będzie wliczalną do emerytury, tudzież 
z dodatkiem osobistym 1280 kor. wliczalnym do emery
tury. (Lp. 57/911.)

P. Julian Franciszek 2-iro. Rybicki, adjunkt e. k.
kolei państwowych, zamianowany został prowizorycznym
inspektorem budown. m, w IX ki. rangi z płacą 2800 kor. 
dodatkiem kwaterowym 960 kor. i niewliezalnym do 
emerytury dodatkiem budowlanym 400 kor. z tern zastrze
żeniem, iż nominat złoźyó winien do roku służby egzamin 
administracyjny w c. k. Namiestnictwie, że po roku za
dawalającej służby i wykazaniu się ze złożenia, z pomyśl
nym wynikiem wspomnianego egzaminu nastąpi stabili- 
zacya posady z wliczeniem prowizorycznej służby do 
emerytury za uiszczeniem za ten czas 3% wkładek eme
rytalnych, a to z przyznaniem prawa do 3-leci etatem prze
widzianych i bieżących od dnia pierwszej przysięgi 
służbowej w charakterze prowizorycznego inspektora 
Budown. m., wreszcie z tern, źe w razie niezłoźcnia do 
lat 3 służby rzeczonego egzaminu, stosunek służbowy 
będzie mógł być ze strony gminy rozwiązany za 
6-tygodn. wypowiedzeniem.

P. Jacek Ramza dotychczasowy insp Zarządu wo
dociągu m. w V I I I  kl. rangi zamianowany został star
szym inspektorem i zastępcą dyr. Zarządu wodociągu m.
w V I I I  kl. rangi z poborami etatem przewidzianemi 
i z tern, źe bieg pięcioleci na tej posadzie liezyó się ma 
od dnia przysięgi służbowej złożonej przez nominata 
w charakterze starszego inspektora t. j. od dnia 6 lipca
1907 r (LM: 117873/1910, Prez).

P. Jan Mieszczak oficyał Zarządu wodociągu m. 
w X  kl. rangi zamianowany został starszym oficyałem 
Zarządu wodociągu m. w IX  kl. rangi z poborami eta
tem przewidzianymi. (Lpr. 801/910.)

P. Henryk Kanarek, nauczyciel otrzymał prezentę 
na posadę nauczyciela w szkole wydz. św. Jana Kantego.
(LM: 3077/911/IV.)

Zapewniono przyjęcie do gminy m. Krakowa p. Fran
ciszkowi Antoniemu 2-im. Januszewskiemu, dyrektorowi 
biur Zarządu głównego Towarzystwa Szkoły Ludowej 
w Krakowie, obywatelowi rosyjskiemu za opłatą taksy 
w kwocie 50 K. pod warunkiem uzyskania obywatelstwa 
austryackiego od e. k. Rządu. (LM: 103776/910 V.)

P. Emilii Wiśniowskiej, wdowie po ś. p. Michale 
Wiśniowskim, pomocniku kancelaryjnym Magistratu przy
znano od dnia śmierci jej męża t. j. od dnia 18 maja 
1910 r. zaopatrzenie w drodze łaski w kwocie 351 kor. 
rocznie, oraz datek na wychowanie córki Zofii do 18 roku 
jej życia, ewentualnie do wcześniejszego zamąźpójścia 
w kwocie 180 kor. rocznie. (LM: 54016/910. Prez.)

Posiedzenie nadzwyczajne (59 w kad. XV.) z dnia 
23 lutego 1911 r.

O b e c n i :
Przewodniczący: Prezydent dr. Juliusz Leo.
I. Wiceprezydent miasta: Dr. Henryk Szarski.
II. Wiceprezydent miasta: Józef Sare.
Sekretarz Bady miejskiej : Dr. Tadeusz Kannenberg.
Radców miejskich 64.
Badcy miejscy: Beringer, Bialik, Dr. Ehrenpreis, 

Dattner, Drozdowski, Dr. Fiericb, Dr. Guńkiewicz, Heu- 
man, Dr. Jaworski, Dr. Landau, Mendelsburg, Dr. Merz, 
Miedniak, Misiorowski, Dr Petelenz, Sędzimir, Suski, 
hr. Wodzicki, Wolny, (19) nieobecnośó swą usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godz. 5'3/4 wieczór.



Przed porządkiem dziennym. 
Podziękowanie Koła polskiego sejmu pruskiego.

Sekretarz rady odczytał pismo Dra Mizerskiego, 
prezesa Koła polskiego w Berlinie, z podziękowaniem 
za przesłanie imieniem miasta Krakowa Kołu polskiemu 
sejmu pruskiego wyrazów gorącego i serdecznego współ
czucia z powodu zgonu ś. p. X. prałata Jażdżewskiego, 
długoletniego i wielce zasłużonego członka oraz pre
zesa Koła.

Prośba o uwolnienie od myta.
Odczytano dalej podania pp. Jakóba i Józefa Gol- 

lenhoferów z dzielnicy X IV . z prośbą o zupełne zwol
nienie od myta ich własnych zaprzęgów wyjeżdżających 
na grunta gospodarcze.

Podanie przekazano odnośnej komisyi. (LM: 19150 
1911 akc.).

Urlopy.
R. m. W o l n e m u  udzielono 3-miesięcznego urlopu, 

zaś R. m. Dr. R o s e n b l a t t o w i  3-tygodniowego.

Nieporządki na Półwsiu.
R. m. D u d e k  interpeluje w sprawie urządzenia 

targowiska na Półwsiu Zwierzynieckiem i kanału w ul. 
Lelewela.

Prez. L e o  przyrzeka sprawę rozpatrzeó.

Śledztwo w policyi.
R. m. B u j w i d  zapytuje, czy jest prawdą, że 

przeciw p o l i c y i  k r a k o w s k i e j  t o c z y  się j a k i e ś  
ś l e d z t w o  rzekomo z tego powodu, że za łagodnie 
podczas strajku około uniwersytetu postępowała. Polieya 
tym raznm postąpiła z największym taktem.

Prez. L e o  oświadcza, że oficyalnie nic o tern nie 
wie. Zresztą polieya jest organem rządowym i co dó 
niej prezydent nie ma żadnej ingerencyi.

Ucieczka więźniów.
R m. D o b i c k i podniósł ostatnią ucieczkę kilku 

więźniów z Krakowa, zaznaczając, że takie ucieczki są 
niebezpieczne dla bezpieczeństwa publicznego w Krakowie.

Komumkacya z Zakopanem
R. m. Dr. R o s e n b l a t t  zgłasza następujący na

gły wniosek :
„Uprasza się Pana Prezydenta ażeby wspólnie 

z posłami ziemi krakowskiej i zakopańskiej z całą ener
gią i usilnością starał się przeprowadzić u Jego Eksc.
Pana Ministra kolejowego udogodnienie komunikacyi 
Krakowa z Zakopanem w szczególności:

1) utrzymanie pociągów pospiesznych przez cały 
rok, a nie tylko, jak dotąd przez 6 tygodni t. j. od
15/6 do 30/9;

2) zaprowadzenie biletów powrotnych z opustem 
40°/0 woźnych przez dni 14;

3) zaprowadzenie umyślnych pociągów popołudnio
wych przed każdą niedzielą i przed kaźdem świętem — 
przez cały rok“.

Nagłość a następnie meritum wniosku uchwalone. 
(LM: 19280/911 L a).

Taryfa telefoniczna.
R. m. K o n o p i ń s k i  po umotywowaniu zgłasza 

następujący nagły wniosek:
R a d a  m. K r a k o w a  u c h w a l a :
Uprasza się prezydyum miasta, aby we właściwej 

drodze poczyniło u rządu starania, celem obniżenia dla 
m. Krakowa, obowiązującej od 1 stycznia b. r. taryfy 
międzymiastowych rozmów telefonicznych między Kra
kowem a Wiedniem “.

R. m. J a n  K a n t y  F e d e r o  w i c z  wskazał za- 
biegi, poczynione przez Izbę handlową, dążące do obni
żenia taryfy telefonicznej. Zastępcy Izby uzyskali od 
jeneralnego dyrektora poczt Wagnera zapewnienie, że 
będzie przeprowadzoną rewizya taryfy telefonicznej na 
korzyść Krakowa i to w miesiącu marcu b. r.

Nagłość a następnie meritum wniosku uchwalono.
(LM: 19281/911 I.a).

Mięso argentyńskie.
Imieniem komisyi aprowizacyjnej referent r a d c a  

Mg  t u  S a w iń s k i  przedstawia następujący nagły wniosek:
l powaźnia się Prezydyum miasta do przyjęcia 

oferty Tow. Austro-Americana w sprawie dostarczenia 
dla gminy m. Krakowa 3-go transportu mrożonego mięsa 
argentyńskiego w ilości 10.000 Klgr. w cenie po 8 0 lj2 
hal. za 1 kg. loco Tryest, oraz przyznaje się na ten cel 
kredyt do wysokości 8050 kor. jako zaliczkę pokryć 
się mającą z kwoty uzyskanej ze sprzedaży tego mięsa, 
oraz do poczynienia stosownych kroków celem rozsprze- 
daźy zakupionego mięsa dla publiczności po cenie ko-
sztów“, (LM: 16564/911 I II .  b).

Wiceprezydent Dr. S z a r a k i  udzielił w tej sprawie 
wyjaśnień.

R. m. B u j w i d  popierał wniosek komisyi, bo 
tańsze mięso argentyńskie stało się dobrym regulato
rem cen.

R. m. F e d e r o  w i c z  sądzi, że należałoby się za
stanowić nad tą kwestyą dokładnie, bo mięso zamorskie 
wychodzi tylko o kilka zaledwie halerzy taniej, niż mięso 
krakowskie. Zresztą wobec tego, że transport tego mięsa 
nadejdzie dopiero w maju, gmina może na tern wszyst- 
kiem stracić; należałoby może raczej dać subwer-cyę ja* 
kiemuś rzeźnikowi, aby sprzedawał mięso taniej dla 
ubogiej ludności.

R. m. P o r ę b s k i  jest tego samego zdania; nie 
uchodzi niszczyć rzeźników, aby oszczędzić 5 halerzy 
na kilogramie.

R. m. S t a r z e  w s k i  wykazuje, że te 5 halerzy 
dla skromnych stosunków pewnej części ludności ogromne 
posiada znaczenie.

R. m. M e i s e l s  przemawia za wnioskami komisyi.
Po przemowie wiceprezydenta Dra S z a r s k i e g o  

i K o s o  b u c k i e g o  r. m. Dr.  B a n d r o  w s k i  zauwa
żył, że może byłoby wskazanem oddać rzeźnikom sprze
daż mięsa argentyńskiego, a w takim razie sprzedanoby 
je prędzej.

W g ł o s o w a n i u  w n i o s k i  K o m i s y i  u c h w a 
l ono .



Sprawa zajść uniwersyteckich.
R. m. G e r t l e r  wskazawszy, że uchwała Rady 

miejskiej, wyrażająca życzenie pokojowego załatwienia 
scysyi między młodzieżą a senatem, miała teoretyczne 
znaczenie. Ponieważ, jak się zdaje, mimo to nie przyj
dzie prędko do zgody, mówca sądzi, że należałoby po
wołać kilku poważnych obywateli do zajęcia się tą sprawą.

R. m. P a r e ń s k i  wyraża zdanie, że te sprawy 
należy z sta wid już uniwersytetowi.

Prezydent L e o  oświadcza, że nie sądzi, aby 
uchwała Rady miała tylko teoretyczne znaczenie. Osią
gnęła ona swój cel i wprawdzie nie w drodze oficyalnej, 
bo to nie było zamiarem, ale przez dzienniki, dotarła 
tam, gdzie należy. Do interwencyi w tej sprawie pre
zydent nie czuje się powołanym.

Szkoła w Półwsiu.
R. m. S t a n i s ł a w  N o w a k  żali się na fatalny 

dostęp do szkoły w Półwsiu z powodu wielkiego błota 
na drodze, mówca domaga się żwirowania chodnika.

Prezydent Dr. L e o  wyjaśnił, że Magistrat uchwa
lił już program budowy kilku szkół, między któremi 
znajduje się również i szkoła w Półwsiu. Sprawa zatem 
zostanie niedługo pomyślnie załatwioną.

Rozszerzenie linii akcyzowej.
Imieniem Komisy i administracyjnej referent radca 

Mgtu D r .  Z a w a d z k i  przedkłada wyczerpujące spra
wozdanie z dokonanego rozszerzenia linii akcyzowej i linii 
myttiiezej miejskiej oraz wnosi:

R a d a  m i a s t a  u c h w a l i :
Przyjmuje się do zatwierdzającej wiadomości spra

wozdanie Komisy i administracyjnej z dokonanego w dniu 
2 stycznia b. r. rozszerzenia linii akcyzowej, oraz linii 
mytniczej miejskiej. (L. 740/911 akc)

R. m D a s z y ń s k i  wskazuje, że obecnie służba 
przy akcyzie jest bardzo ciężką i wyraża życzenie, aby 
zarząd akcyzy zastanowił się nad innym rozkładem godzin 
dla członków straży akcyzowej.

R e f e r e n t  oświadcza, że sprawą zajmie się w naj
bliższym czasie i wnioski swoje przedłoży.

W n i o s k i  k o m i s y i  u c h w a l o n o .

Dostawa zaprzęgów.
Imieniem Sekcyi I. referent radca Mgtu S k r z y- 

n i a r z  wnosi:
R a d a  m i a s t a  u c h w a l i :
Rada miasta oddaje dostawę zaprzęgów dla odwozu 

beczek Talarda do leja w Dąbiu w czasie od 1 stycznia 
1911 r do 31 grudnia 1912 r. p. Pawłowi Szufinowi- 
czowi na warunkach dla tej dostawy obowiązujących i po 
następujących cenach:

a) za odwóz beczki 2 m* z dzielnic I — V III ,  
X IX  i X X  w dzieli po 4 kor. a w nocy po 6 kor., zaś

b) za odwóz beczki 2 m 3 z dzielnic I X —X V I I I  
w dzień po 7*90 kor. a w nocy po 12 kor. (LM: 115523
1910. I  a.)

R. m. G u z i k o w s k i  zgłasza następującą rezo-
lucyę:

Rada miasta poleca Magistratowi, aby w jak naj
krótszym czasie opracował i przedłożył odpowiednie

wnioski z obliczeniem kosztów co do wywozu popiołu 
i nieczystości kloacznych z przyłączonych do Krakowa 
wszystkich gmin podmiejskich.

W n i o s e k  i r e z o l u c y ę  u c h w a l o n o .

Wybór komisyi dla spraw mieszkaniowych.
R. m. D r  K r z e t u s k i  proponuje następujący 

skład komisyi dla spraw mieszkaniowych z prawami 
sekcyi:

Prezydent miasta.
1. Wiceprezydent miastu.

11JJ* h r,
Radcy miejscy:
Pp. Beringer, Dattuer, Dr. Federowicz Tad., Dr. 

Gross, Kosobueki, Dr. Krzetuski, Dr. Landau Ignacy, 
Maywalt, Dr. Meisels, Dt. Merz, Pająk, Peroś, Dr Po- 
nikło, Romanowski, Dr. Starzewski, Szatkowski, 
Prof. Bujwid (LM: 3660/911. I I I  b.)

U c h w a l o n o .

Etat urzędników Magistratu.
Imieniem Prezydyum oraz Sekcyj II. i I I I .  spra

wozdawca r. m Hałatkiewicz po dłuższem uzasadnieniu 
wnosi:

R a d a  m i a s t a  u c h w a l i :
I. W miejsce dotychczasowego etatu posad urzę

dników konceptowych, manipulacyjnych, egzekucyjnych, 
weterynaryjnych i targowych Magistratu oraz urzędni
ków ogrodów m. uchwala się następujący e t a t :

a) U r z ę d n i c y  k o n c e p t o w i :
I dyrektor Mgtu w V. klasie rangi,
5*) starszych radców Mgtu w V I  ki, rangi,
9 radców Mgtu w VII. kl. rangi,
12 sekretarzy Mgtu w V III .  kl rangi,
12 wicesekretarzy Mgtu w IX  kl rangi,
5 koncepistów Mgtu w X. kl. rangi,
9 praktykantów konceptowych bez rangi.

b) U r z ę d n i c y  k a n c e l a r y j n i :
4 starszych ofieyałów Mgtu w V I I I  kl. rangi,
I I  * TY* x n » „
22 ofieyałów Mgtu w X. kl. rangi,
22 kancelistów Mgtu w X I  kl. rangi,
15 praktykantów kancelaryjnych Mgtu bez raDgi.

c) U r z ę d n i c y  w e t e r y n a r y j n i :
1 m. inspektor weterynaryjny w V III  kl. rangi,
2 starszych weterynarzy m. w IX . k„. rangi,
1 weterynarz m. w X. kl. rangi,
1 asystent weterynaryjny w X I. kl. rangi.

d) U r z ę d n i c y  t a r g o w i :
1 inspektor targowy jako kierownik Komisaryatu 

targowego w IX. kl. rangi
2 komisarzy targowych w X. kl. rangi,
2 komisarzy targowych w XI. kl. rangi,
1 praktykant Komisaryatu targowego bez rangi.

*) 1 z posad rangi VI przeznaczona dla naczelnika Adini- 
nistracyi akcyzy miejskiej.
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e) U r z ę d n i c y  o g r o d ó w  m i e j s k i c h .
1 inspektor ogrodów miejskich w V III .  kl. rangi.
1 adjunkt zarządu ogrodów miejskich w X. kl. r.
I I .  a) Z etatu urzędników kancelaryjnych przypada 

6 posad dla Budownictwa m., po myśli uchwały Rady 
m. z dnia 31 paźdz. 1910 r.

b) Z etatu urzędników kancelaryjnych powoły
wani będą urzędnicy do pełnienia służby egzekucyjnej 
i do jej kontroli. Urzędnicy ci przez czas pełnienia tej 
służby uźywaó będą tytułu urzędowego „kontrolor ofi- 
cyałów egzekucyjnych“ względnie „oficyał egzekucyjny4*.

I II .  Znosi się dotychczasową posadę głównego ma
szynisty scenicznego teatru m. w charakterze sługi m., 
a natomiast ustanawia się posadę inspektora scenicznego 
teatru m. w charakterze urzędnika m. bez rangi.

IV . a) Do posady dyrektora Magistratu w V. kl. 
rangi przywiązane będą następujące pobory : płaca
10.000 K, dodatek kwaterowy 1.760 K, 2 pięciolecia 
po 2.000 K.

b) W miejsce dotychczasowych poborów prakty
kantów konceptowych i kancelaryjnych (manipulacyjnych) 
Magistratu ustanawia się następujące pobory:

dla praktykantów konceptowych adjutum 1.600 
koron rocznie:

dla praktykantów kancelaryjnych adjutum 1.400 
koron rocznie.

FunkcyonaryUsze powyżsi nie będą mieli prawa 
ani do dodatków kwaterowych, ani do trzechleci.

Do pozostających już obecnie w służbie Magistratu 
praktykantów konceptowych i kancelaryjnych (manipu
lacyjnych) będą mieó zastosowanie dotychczasowe normy, 
dotyczące poborów tych kategoryi urzędników, o ile 
normy te są dla nich korzystniejsze.

c) Dla posady praktykanta komisaryatu targowego 
ustanawia się adjutum 1.400 K  rocznie, bez prawa do 
trzechleci i dodatku kwaterowego.

d) Pobory inspektora scenicznego teatru m. wy
nosić będą: płaca 3.000 K, trzy trzechlecia po 200 K, 
dodatek funkcyjny nie wliczalny do emerytury 1.000 K.

Bieg czasu do uzyskania trzechleci liczyó się ma 
od dnia niniejszej uchwały.

e) Urzędnikom kancelaryjnym, przydzielonym do
służby egzekucyjnej i urzędnikom Komisaryatu targowego, 
przyznaje się obok poborów przywiązanych do ich rang, 
następujące, niewliczalne do emerytury, dodatki funkcyjne:

1) Kontrolorowi oficyałów egzekucyjnych i inspe
ktorowi targowemu po 480 K  rocznie, tytułem wyna
grodzenia za pełnienie służby zewnętrznej i ryczałtu na 
doróźki.

2) Oficyałom egzekucyjnym, pełniącym służbę
w dawnych dzielnicach miasta ( I —V III .)  i innym urzę
dnikom targowym po 240 K  rocznie, tytułem wynagro
dzenia za pełnienie służby zewnętrznej.

3) Oficyałom egzekucyjnym, pełniącym służbę
w innych dzielnicach miasta po 3ł)0 K  rocznie z tytułu, 

jak  wyżej pód 2).
V. Wszelkie dotychczasowe postanowienia co do 

etatu posad i poborów urzędników m., o ile nie zostały 
zmienione niniejszą uchwałą pozostają nadal w mocy.

VI. Fundusz wodociągowy m. obok pokrywanych 
dotąd z tego funduszu poborów 1 urzędnika koncepto
wego, tudzież 2 urzędników egzekucyjnych Magistratu,

pokrywaó będzie na przyszłośó także pobory 1 dalszego 
urzędnika egzekucyjnego Magistratu w X. kl. rangi.

V II .  Na pokrycie zwiększonych wydatków, spo
wodowanych powyższą regulacyą, wstawić należy do 
budżetu funduszu obrotowego m. na rok 1911 sumę
50.000 K, zaś do budżetu funduszu wodociągowego m. 
za tenże rok sumę 3.328 K.

^ IIfv Zatwierdza się przepisy co do szczegółowych 
kwalifikacyi wymaganych do otrzymania posady prakty
kanta konceptowego, kancelaryjnego, rachunkowego i tar
gowego Magistratu, tudzież co do charakteru urzędowego 
i praw tych funkcyonaryuszy w brzmieniu załączonego 
projektu (Załącznik 4).

IX. Wzywa się Prezydyum miasta, aby w swoim 
czasie przyszło z wnioskiem utworzenia w etacie urzę
dników kancelaryjnych jednej posady w V II .  klasie 
rangi. (LM: 20567/911 Prez.).

R  m. P e r  o ś  imieniem klubu mieszczańskiego, 
poparł przedłożone wnioski. Jakkolwiek wydatki znacznie 
się podniosą, sprawa powinna teraz byó załatwioną. Klub 
mówcy projektuje jedną zmianę w etacie urzędników ma
nipulacyjnych, według następującego wniosku:

Rada miejska uchwala:
Utworzyó w etacie urzędników kancelaryjnych 

1 posadę V I I  rangi zaś 6 posad V I I I  rangi w miejsce 
proponowanych 4 posad a równocześnie zmniejszyó o 1 
posadę proponowaną ilośó posad X  rangi i o 2 posady 
X I  rangi. (LM: 20567/911 Prez.)

R m. D r .  T a d e u s z  F e d e r o w i c z  popierając 
wnioski zgłasza rezolucyę:

Poleca się Magistratowi, aby zastanowił się nad 
zmianą tytułów stosownie do rangi. (LM: 20571/911 Pr.)

R. m. D ą b r o w s k i  zmieniając wniosek r. m. Pe- 
rosia przedstawia rezolucyę:

1) Celem uregulowania postępowego awansu w 3 
najniższych rangach do rangi wyższej proponuje się 8 rang
V III. ,  1 rangę V II .  przy równocześnej redukcyi 4 rang
X. i 2 rang XI.

2) Rada m. uchwala z równoczesnem rozszerzeniem 
etatu policzyó przy wymianie emerytury dodatku kwate
rowego w tej wysokości, jak u urzędników państwowych 
stosownie do ustawy pensyjnej z 19 lutego 1907.

3) Podstawą do awansu z rangi do rangi ma byc 
przebyty czas w jednej randze a żadne inne względy, 
o ile urzędnik nie był dyscyplinarnie karany. (LM: 20573
1911. Prez.)

R. ra. K o s o b u c k i  popiera wniosek r. m. P e -  
r  o s i a.

R. m. P a j ą k  stawia następującą rezolucyę:
Upoważnia się prezydenta miasta do nadania star

szym praktykantom manipulacyjnym (kancelaryjnym), po
siadającym odpowiednie kwalifikacye, służącym miastu 
ponad 4 lata rangi XI. przed złożenjem egzaminu prak
tycznego (LM: 20574/911. Prez.)

R. m. G o d z i c k i  wnosi:
Rada miasta uchwali:
Upoważnia się Pana Prezydenta miasta, aby (o ile 

zachodzą wypadki godne uwzględnienia) przedłożył Radzie 
miasta w swoim czasie, wnioski co do posunięcia extra 
statum do wyższej rangi tych urzędników konceptowych, 
którzy od dłuższego szeregu lat pełnią obowiązki naczel
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ników Wydziałów Magistratu, a przez długie lata pozo
stają w służbie gminy. (LM: 20569/911. Prez,) •

R. m. D a s z y ń s k i  przy sposobności obrad nad 
etatem urzędników Mgtu wnosi:

„Rada m. uchwala: Wzywa się Komisyę gazowo- 
elektryCzną aby w porozumieniu z Prezydyum i sekcyami 
skarbową i prawniczą przedłożyła do 3 miesięcy wnioski 
dotyczące stabilizacyi urzędników odpowiedniej części 
i robotników Elektrowni miejskiej“. (LM: 20568/911. Pr.)

R. m. D r .  P a r e ó s k i  popiera rezolucyę r. m. 
Godzickiego.

R m. D r .  M e i z e l s  wnosi, odnośnie do § 3 i 4 
drukowanych wniosków: Rada m. uchwali:

W ciągu 1 roku od dnia wejścia w życie powyższych 
przepisów może Prezydent m. w wypadkach na szcze
gólne uwzględnienie zasługujących funkcyonaryuszów, 
którzy przez długoletnią służbę dla miasta wykazali 
znajomość przedmiotów wchodzących w zakres programu 
egzamimu wewnętrznego zwolnic od obowiązku składania 
tego egzaminu a nadto zamianowaó takowych bezpośrednio 
urzędnikami wcielonymi do klasy rang w granicach 
§ §9 st&tutu m. (LM: 205775/911. Prez)

R. m. D r .  G e r t l e r  imieniem klubu demokraty
cznego oświadcza, że zgadza się w całości na projekt 
i poprawki zmierzające do polepszenia bytu urzędników 
miejskich; nie uważa za potrzebne obszernie motywowaó 
tego oświadczenia, gdyż polepszenie bytu urzędników 
było i jest w programie klubu demokratycznego, jego to 
przedstawiciele domagali się i domagają oddawna we 
wnioskach i interpelacyach najrychlejszego załatwienia 
kwestyi polepszenia bytu funkeyonaryuszy miejskich 
i wskutek ich wniosków ta regulacya wreszcie doczeka 
się załatwienia. Po tern oświadczeniu podnosi mówca 
pewne wątpliwości co do stylizacyi przedłożonego projektu.

R. m G r o s s  omawiał zasady awansu czasowego, 
który jest jedynie słusznym. Mówca krytykuje metodę 
przywiązywania rang do pewnych czynności i podwyż
szenia niektórych rang. Należy raczej pomyśleó o kwestyi 
mieszkaniowej dla urzędników i awansie czasowym który 
może za trzy lata przyjdzie do skutku.

R. m. S t a n .  N o w a k  wnosi rezolucyę:
Uprasza się Pana Prezydenta, aby przy rozszerzaniu 

etatu urzędników Magistratu i podwyższaniu im poborów 
pomyślał także o zasłużonych dyetaryuszach w służbie 
magistrackiej i przeniósł ich jak najrychlej na etat 
urzędników. (LM: 21012/911. Prez.)

R. m. Romanowski wnosi poprawkę:
Rada m. uchwala następującą tytulacyę dla urzę

dników kancelaryjnych Magistratu.
Bez rangi — Praktykant Mag.
XI. ranga — Kancelista Mag.
X  ranga — Ofieyał Mag.
IX. ranga — Komisarz Mag.
V I I I .  ranga — Starszy Komisarz Mag.
V II. ranga — Naczelnik kancelaryi Mag.

(LM: 20570/911 Prez.).
Po przemówieniu sprawozdawcy r. m. H a ł a t -  

k i e w i c z a  w s z y s t k i e  w n i o s k i  j a k o  c a ł o ś ó  
z w y ł ą c z e n i e m  m a n i p u l a c y i  u c h w a l o n o .

W n i o s e k  r. ni. P e r o s i a ,  do którego przyłączył 
się r. m. D ą b r o w s k i  odstępując od swego w n i o 
s k u  ad 1) uchwalono.

R e s z t ę  z g ł o s z o n y c h  r e z o l u c y j  i p o p r a 
w e k  o d e s ł a n o  d o  o d n o ś n y c h  Sekcyj.

Poczem Prezydent Dr. Leo zaznaczył, że nie zabie
rał głosu poprzednio, bo wobec wyczerpującego referatu 
nie uważa tego za wskazane. Teraz jednak po dokonanej 
uchwale podnosi, źe od urzędnika należy dużo źądaó, ale daó 
mu takie stanowisko materyalne, aby było ono równe 
przynajmniej urzędnikom państwowym. Dotąd było ono 
gorsze i urzędnik, zwłaszcza zdolniejszy, mógł się czuó 
pokrzywdzonym. Skoro obecnie Rada uchwaliła przedło
żone wnioski, a nadto wniosek o siódmą rangę dla 
urzędników manipulacyjnych, uważa za swój obowiązek 
imieniem prezydyum i magistratu wyrazió podziękowanie, 
w nadziei, źe to niezmiernie dodatnio wpłynie na tok 
urzędowania w magistracie.

Etat miejskiej Izby Obrachunkowej.
Imieniem Prezydyum oraz Sekcyj I I  i I I I  spra

wozdawca r. m. Dr. Ponikło w dłuźszem uzasadnieniu 
wnosi:

Rada miasta uchwali:
1) Uchwala się proponowany nowy etat dla Miejskiej 

Izby Obrachunkowej i Kasy Miejskiej, które to etaty 
stanowió mają w przyszłości jedną całośó i wzywa się 
Dyrektora tejże Izby, aby możliwie w najkrótszym czasie 
opracował nową instrukcyę służbową dla Izby O bra
chunkowej i Kasy miejskiej.

2) W miejsce dotychczasowych poborów prakty
kantów rachunkowych ustanawia się adjutum koron 1.500 
rocznie bez prawa do trzechleci i dodatku kwaterowego.

Dla pozostających już obecnie w służbie prakty
kantów rachunkowych co do ich poborów będą miec 
zastosowanie dotychczasowe normy.

3) Z etatu urzędników Miejskiej Izby Obrachun
kowej przydzielaó będzie prezydent miasta urzędnika na 
kierownika Miejskiego Urzędu pośrednictwa pracy.

4) Na koszta zwiększonego wydatku spowcdowa- 
nego powyższą regulacya etatu wstawió do budżetu 
funduszu obrotowego miejskiego na rok 1911 kwotę kor. 
20 000, do budżetu funduszu akcyzowego kwotę kor. 4.000, 
do budżetu funduszu gazowni kwotę kor 2.000, do bu
dżetu funduszu elektrowni kwotę kor. 2.000. (LM: 20576 
1911 Prez.)

R. m. P a j ą k  stawia rezolucyę:
Upoważnia się p. prezydenta miasta dc przedłoże

nia Radzie wniosków w sprawie posunięcia do wyższej 
rangi ad personam tych urzędników Kasy miejskiej, którzy 
pełniąc służbę w sposób zadowalający byliby przy 
wprowadzeniu w życie nowego etatu przez młodszych 
kolegów w awansie przeskoczeni (LM: 20572/911 Prez.)

W n i o s k i  w c a ł o ś c i  u c h w a l o n o .
R e z o l u c y ę  r. m. P a j ą k a  p r z y j ę t o .

Etat funkeyonaryuszy Administracyi akcyzy miejskiej.
Imieniem Prezydyum oraz Komisyi administracyj

nej sprawozdawca radca Mgtu Dr. Zawadzki przedkłada 
następujące wnioski:

R a d a  m i a s t a  u c h w a l a :
I. Naczelnikowi Administracyi akcyzy przyznaje 

się V I- tą  rangę i pobory do tej rangi (w myśl uchwały
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Rady miasta z dnia 14 marca 1907 r. w sprawie po
lepszenia bytu urzędników i sług Magistratu) przywiązane;

II. Zmienia się postanowienia §§ 22, 23 i 24 Roz
działu I I I ,  oraz § 69 Rozdziału V II I .  „Przepisów do
tyczących płac i stosunków służbowych funkcyonaryuszy 
Administracyi akcyzy“, uchwalonych przez Radę miasta 
dnia 14 marca 1907 r., które odtąd mają brzmieó:

„§ 22. Urzędników Administracyi akcyzy przydziela 
się do czterech najniższych rang, przysługujących w myśl 
uchwały Rady miasta z dnia 14 marca 1907 r. urzędni
kom Magistratu a mianowicie:

a) inspektora do rangi V III .
b) starszych kontrolorów do rangi IX .
c) kontrolorów i poborców do rangi X.
d) asystentów do rangi XI.

i przyznaje im się następujące nazwy służbowe, stopnie 
płacy i dodatki na mieszkanie:

Stopień 
służbowy 

. (ranga)

Nazwa stop
nia służbo

wego

S t o p i e ń  p ł a c y
Do

da
tek

 
na

 
m

ie
sz

ka
ni

e
i 2 3 4 5

k o r o n r o e z n i e

V III . Inspektor 3600 4000 4400 4800 ------ 1104
IX Kontrolor 6

0
C

O O O 3000 3200 3400 3600 960
X. Poborca

OO 2400 2600 2800 768
XI. Asystent 1600 1800 2000 2200 ------- 576

Pierwsza płaca liczy się od dnia wstąpienia do 
służby. Pobory wypłaca się miesięcznie z góry.

Posunięcie się na wyższy stopień płacy następuje 
w rangach od IX. do X I. włącznie po każdych trzech 
latach, w randze zaś V III .  do drugiego i trzeciego sto
pnia po każdych 5 a do czwartego stopnia po 3 dal
szych latach służby.

Czas służby, przed wejściem w życie niniejszych 
przepisów spędzony, a policzalny do posunięcia się na 
wyższy stopień płacy, ma byó także policzony do osią
gnięcia stopni płac, tą uch wałą oznaczonych.

Urzędnicy, którzy ukończyli 60 rok życia i 36 lat 
służby, nie mają prawa do posunięcia się na czwarty 
i piąty stopień płacy.

W razie awansu urzędnika, pobierającego płacę 
najwyższego stopnia pewnej klasy rangi, do bezpośrednio 
wyższej klasy rangi, będzie mu czas służby, spędzony 
w owym najwyższym stopniu płacy, wliczony do czasu, 
potrzebnego do osiągnięcia drugiego stopnia płacy w no
wej klasie rangi.

Urzędnicy, którym przyznano mieszkanie urzędowe, 
tracą na czas używania tegoż połowę dodatku kwate
rowego.

§ 23. Funkcyonaryusze, pełniący obowiązki urzę
dników, a nieposiadający rang, a mianowicie:

a) aplikanci, otrzymują tytułem adjutum po 1080 K
rocznie;

b) manipulantka, tytułem płacy kwotę 1500 K rocznie
z prawem do trzech pięcioleci po 200 K  każde.
§ 24. Strażnikom i nadstraźnikom akcyzowym przy

znaje się następujące stopnie i nazwy służbowe, płacę 
i dodatki na mieszkanie, oraz trzy dodatki trzechletnie:

P o b o r y

«•fi

Stopień
służbowy

Nazwa stopnia 
służbowego płaca

Dodatek
na

mieszkanie

dodatki 
trzechletnie 

każdy po

rocznie w koronach

1
2

3
4
5

V.
IV.
I I I .
II.
I.

Strażnik 
Zastępca n&dstr. 
Nadstraźnik 
Przewodnik 
Respicyent

740
840
960

1120
1400

mieszkanie 
w  naturze

n
240
300
360

50
60
80

100
120

Pierwsza płaca liczy się od dnia wstąpienia do 
służby.

Straźuikom i zastępcom nadstraźników wypłaca się 
pobory półmiesięcznie z dołu, natomiast nadstraźnikom, 
przewodnikom i respieyentom. podobnie jak  urzędnikom 
wypłaca się pobory w ratach miesięcznych z góry.

Tym strażnikom 5 i naastraźnkom 4 3. i 2. stopnia, 
którzy w danym stopniu wysłużyli więcej niż 6 lat 
i dopiero po upływie tego czasu awansują na wyższy 
stopień służbowy, prawo do uzyskania pierwszego, wzglę
dnie dalszych trzechleci w nowo uzyskanym stopniu 
służbowym, liczy im się począwszy od dnia, w którym 
zaczęło biedź trzecie trzeehlecie w poprzednim stopniu 
służbowym.

Nadstraźnicy, przewodnicy i respicyenci, którym 
przyznano mieszkanie służbowe, tracą na czas używania 
tegoż połowę dodatku kwaterowego.

§ 69. Wdowy po funkcyouaryuszach akcyzowych, 
którzy nabyli prawo do emerytury, albo ją już pobierają, 
otrzymują pensyę wdowią, która wynosi:

A )  1. dla wdowy po urzędniku V I I I  rangi 1400 K
(j) TY
— f i  * 1  n  J~ Z V .

°  • n  f i  t i  f i  -z v *

4 X I
B )  1. dla wdowy po respicyencie

2. „ „ „ przewodniku
3. „ „ „ nadstraźniku
4. „ „ „ zastępcy nadstraźnika 420 „
5. „ „ „ strażniku . . . .  360 „

III .  Urzędników, posiadających obecnie I l l - c i  sto
pień służbowy i nazwę kontrolorów, którzy w myśl 
postanowień § 22 otrzymają rangę X-tą, posuwa się na 
wyższy stopień płacy w tejże randze, licząc im czas po
trzebny do osiągnięcia wyższego stopnia od dnia, w którym 
zaawansowali na poborców;

IV. Niniejsze postanowienia wchodzą w życie od 
dnia 1 stycznia 1911 r.

V. Na pokrycie wydatków, połączonych z niniejszą 
regulacyą płac, wstawia się do pr -jektu budżetu akcy
zowego na rok bieżący kwotę 31.949 K.

R. m. D a s z y ń s k i  wnosi: Rada miasta uchwala:
I. Czas służby dla urzędników i strażników akcyzy 

ma wynosió lat 30.
II .  Połowę kwaterowego wlicza się do emerytury.
III . Korzyści wypływające z niniejszej regulacyi 

płac mają obowiązywaó od 1 lipca 1910 r.;

ii
fi

1200 „ 
1000 

800 
600 „ 
540 „ 
480

fi
11

f i

V
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oraz zgłasza poprawki:
I. Na str. 9 ,,wnioskówu zmienić cyfry podwyżek 

pensyi straży i nadstraźy, jak  następuje:
strażnicy . o 140 K. 
zast. nadstr. „ 1 6 0  „ 
nadstr. . . „ 240 „
przewodnika „ 800 „
respicyenta „ 300 „

II. Rada m. uchwala dla strażników akcyzowych 
pauszale na buty wT wysokości 30 kor. rocznie po wy
służeniu pierwszego roku.

III .  Rada m. uchwala 3 trzechlecia dla straży 
w wysokości 70 kor., dla nadstraźy w wysokości 100 kor.

R. m. D r .  G e r  11 e r  w dłuższym wywodzie stwier
dza, źe sprawę polepszenia bytu straży akcyzowej kilka
krotnie podnosił. Zadania ich są tak minimalne i słuszne, 
źe należy je zaspokoić.

Po przemowie r. m. Kosobuckiego i Pająka
u c h w a l o n o  w n i o s k i  k o m i s y i
w n i o s e k  i p o p r a w k i  r. m. D a s z y ń s k i e g o  

o d e s ł a n o  d o  S e k c y i  I I I .  (LM: 20566/911. Prez.)
Przewodniczący zamyka posiedzenie o godzinie 93/4 

wieczór.

Sprawozdania z posiedzeń Sekcyj i komisyj.
Sekcya ekonomiczna.

I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  22 l u t e g o  1911.
Sekcya zatwierdziła linię regulacyjną ulicy W ar

szawskiej i linię regulacyjną części nowej ulicy, prowa
dzącej do błoń miejskich w dzielnicy X II .  Półwsie 
Zwierzynieckie, również uchwaliła dla regulacyi ulicy 
Kościuszki w dzielnicy XI. Dębniki sprzedać skrawek 
gruntu gminnego.

Następnie zezwoliła Sekcya Stowarzyszeniu im. 
Kazimierza Wielkiego na wmurowanie rzeźby ku czci 
Kazimierza Wielkiego na ratuszu kazimierskim.

W dalszym ciągu uchwaliła przystąpić bezzwłocznie 
do robót przedwstępnych około rozszerzenia sieci tele
grafu i telefonu pożarnego 1 zatwierdziła oferty na 
dostawę aparatów i innych potrzebnych do tego mate- 
ryałów.

Wreszcie przyjęła w zasadzie wnioski co do
reorganizacyi i rozszerzenia etatu miejskiej straży po
żarnej. 

Sekcya skarbowa.
I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  22 l u t e g o  1911. 
Sekcya uchwaliła kredyt na koszta wy kupna grun

tów dla celów regulacyi i urządzenia ulicy św. Łazarza,
przyjęła do zatwierdzającej wiadomości sprawozdanie
0 zamknięciu rachunkowem funduszu emerytalnego urzę
dników Magistratu za 1. 1902-1908, oraz funduszów 
Dra Warschauera za 1. 1907-1908.

Sekcya prawnicza.
I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  3 l u t e g o  1911. 
Sekcya obradowała nad sprawą zorganizowania

1 powołania do życia Komisyi dla popierania przemysłu 
fabrycznego w Krakowie i okolicy.

W wykonaniu zapadłej już w tym kierunku uchwały 
Rady miejskiej z 28/6 19 10 (za i n i e y a t y w ą  R. m. 
D r a  M e r z a )  Magistrat wygotował szczegółowe wnio
ski oraz statut Komisyi, które Sekcya po dłuższej dy- 
skusyi przyjęła. Sprawa będzie przedłożona do zatwier
dzenia Radzie miejskiej.

Poza tern udzieliła Sekcya swej opinii w kilku 
sprawach administracyjnych, przyczem R. m. Dr. F e d e -  
r o w i c z zgłosił do regulaminowego traktowania wniosek, 
aby wszystkie osoby, którym gmina m. Krakowa za
pewnia przyjęcie do gminy, albo swoje prawa obywa
telstwa udziela, składali przyrzeczenie, iż starać svę
i dbać będą o zachowanie polskiego charakteru miasta. 

Sekcya skarbowa i szkolna.
I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  8 lutego 1911.
Połączone Sekcye II. i IV. obradowały nad sprawą

utworzenia orkiestry miejskiej. 

Sekcya szkolna i prawnicza połączona z Konisyą tea
tralną.

I. p o s i e d z e n i e  w d n i u  20 lutego 1911.
Obrady połączonych Sekcyj bardzo ożywione, to

czyły się nad projektem kontraktu dzierżawy teatru 
miejskiego, wypracowanym przez korni syę teatralną. 
Uchwalono w zasadzie, wobec tego źe p. Solskiemu koń
czy się z dniem 31 sierpnia b. r. okres dzierżawny,
rozpisać konkurs na dalszą dzierżawę.

Z projektu kontraktu dzierżawy omówiono kilka 
paragrafów. Uchwalono, źe dzierżawa opiewać będzie na 
przeciąg c z t e r e c h  lat Do końca trzeciego roku przy
sługuje Radzie miejskiej wypowiedzenie kontraktu. Gdyby 
Rada miejska z tego prawa nie skorzystała, dzierżawa 
przedłuża się tern samem na d a l s z e  d w a  l a t a .  Po 
sześciu latach kończy się umowa dzierżawna bez wypo
wiedzenia.

Nad dalszemi postanowieniami projektu kontrakto
wego toczyć się będą obrady na najbliźszem posiedzenia 
połączonych sekcyj.

Sekcya ekonomiczna i skarbowa.
I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  22 lutego 1911.
Połączone Sekcye uchwal ły wnioski Co do prze

dłużenia ulicy Krupniczej i wykupna zakładu im. św. 
Jadwigi.

Komisya gruntów pofortecznych i Sekcya ekonomiczna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  21 l u t e g o  1911 r.
Połączone Sekcye zatwierdziły drogę obwodową 

w miejsce znieść się mającej kolei cirkumwalacyjnej 
w szerokości około 52 m. na przestrzeni od ulicy Zwie
rzynieckiej do przedłużenia ulicy Długiej, tudzież przy
jęły projekt regulacyi gruntów pofortyfikacyjnych, poło
żonych między ulicą Długą a Krowoderską, jak  również 
gruntów między ulicą Zwierzyniecką a ulicą Wolską.

Komisya administracyjna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  16 l u t e g o  1911.
Komisya uchwaliła gruntowne przebudowanie istnie

jącej baraniarni na stajn:ę dla bydła rogatego i wybudo
wanie wagi pomostowej do ważenia nierogacizny.
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Poczem załatwiła kilka spraw akcyzowych. Między 
innemi ustaliła warunki licytacyjne na dostawę trzech 
łodzi motorowych dla celów kontroli akcyzowej.

Komisya aprowizacyjna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  11 l u t e g o  1911.
Magistrat złożył sprawozdanie ze sprzedaży pierw

szego transportu mięsa argentyńskiego przez Związek 
ekonomiczny urzędników, profesorów i nauczycieli, za
kończonej deficytem. Komisya uchwaliła drugi transport 
tego mięsa oczekiwanego w pierwszych dniach marca 
wobec stanowczej odmowy Związku, sprzedawad we 
własnym zarządzie gminy w dwu jatkach i przedstawić 
Radzie miejskiej wniosek o przyjęcie oferty na trzeci 
transport teguź mięsa w ilości 10.000 klg.

Komisya budżetowa.
I. p o s i e d z e n i e  w d n i u  7 l u t e g o  1911.
Komisya załatwiła: 1) na podstawie referatu dyre

ktora m. Izby Obrachunkowej, Krzyżanowskiego, dział
III. „Opodatkowanie i opłaty gminneu. 2) na podstawie 
referatu r. m. dr, Wasuoga dział XI. „Sztuka i zabytki 
historyczne44. 3) na podstawie referatu r. m. dr. Bandrow- 
skiego dział X II .  „Oświata44. 4) na podstawie referatu 
r.m. dr. Krzetuskiego dział X III .  Sprawy wojskowe i dział 
X IV . „Różne44.

II. P o s i  e d z e n i e  w d n i u  8 l u t e g o  1911.
Komisya załatwiła na podstawie referatu r. m. 

Schwarza dział V II I .  „Zarząd targowy44. Na podstawie 
referatu r. m. Birnbauma dział X. „Dobroczynność44. 
Na podstawie referatu r. m. Uderskiego dział VI. „Bu
dowy i roboty publiczne44.

I II .  P o s i e d z e n i e  w d n i u  14 lutego 1911.
Komisya uchwaliła, na podstawie referatu r. m. 

Beringera dział II. ł7Zarząd majątku miejskiego44. Na 
podstawie referatu Dyrektora miejskiej Izby Obrachun
kowej Krzyżanowskiego dział IV. „Zarząd długu miej
skiego44, budżet inwestycyjny oraz budżet Miejskiej F a 
bryki wyrobów betonowych; na podstawie referatu dy
rektora Zakładu wodociągowego Jaszczurowskiego budżet 
wodociągowy; na podstawie referatu dyrektora Dąbrow
skiego budżet gazowni; na podstawie referatu dyrektora 
Gajczaka budżet elektrowni.

Wkońcu wybrała Komisya jeneralnym referentem 
budżetu r. m. posła Jana Kantego Fedorowicza.

Komisya drogowo-kanałowa.
P o s i e d z e n i e  w dniu 27 l u t e g o  1911.
Komisya zatwierdziła program robót kanałowych 

na rok 1911, zadecydowała kwestyę oddania placu na 
Groblach pod budowę galarów Kierownictwu regu-

Nakladem Gminy miasta Krakowa — Czcionkami drukarni

lacyi Wisły. Wkońcu zatwierdziła oferty na dostawę 
zaprzęgów do robót drogowych i na dostawę kamionek 
na rok 1911, oraz rozpatrywała sprawę budowy dróg 
bulwarowych nad Wisłą.

Komisya dla przemysłów koncesyonowanych.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  17 lutego 1911.
Komisya wydała opinię imieniem Rady miasta co 

do kilkunastu podań o przemysły koncesyonowane oraz 
co do kilku podań o przeniesienie przemysłów7 konce- 
syonowanych do innych lokali.

Komisya sanitarna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  18 lutego 1911.
Fizyk miejski przedstawił roczne sprawozdanie 

z działalności miejskiego urzędu zdrowia i z chorób za 
kaźnych w r. 1 910 i za czas do 15/11.1811 r. Komisya uchwa
liła regulamin dla służby sanitarnej, po dłuższej zaś dyeku- 
syi jako .naglącą, sprawę budowy szpitala epidemicznego.

Komisya teatralna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  9 l u t e g o  1911.
Komisya przyjęła sprawozdanie Dra Flacha o arty

stycznej działalności teatru w ostatniem trzechleciu. Na
stępnie komisya ukończyła swe obrady nad sprawą dal
szego prowadzenia teatru miejskiego z powodu upływu 
obecnego kontraktu dzierżawy oraz ustaliła ostateczne 
warunki ewentualnego nowego kontraktu.

Komisya tramwayowa.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  25 l u t e g o  1911.
Komisya przyjęła do wiadomości sprawozdanie

Magistratu o przeprowadzonej transakcyi zakupna od 
syndykatu akcyjnego Krakowskiej Spółki tramwayowej 
i od innych akcyonaryuszy 7.212 akcyj tejże Spółki
i 191 dowodów uczestnictwa za kwotę 3,025.978 koron
85 halerzy.

Następnie obradowała Komisya nad sporządzonymi 
przez Dyrektora Spółki tramwayowej p. Fischera pro
jektami wybudowaó się mających nowych linij, względnie 
nad przekształceniem dotychczasowych.

Komisya wodociągowa.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  24 l u t e g o  1911.
Komisya przyjęła sprawozdanie z ruchu wodocią

gowego za miesiąc styczeń 1911 r.
Następnie rozpatrywała oferty na budowę domu admi

nistracyjnego i uchwaliła szereg inwestycyj wodociągowych, 
jak zakupno maszyn pomocniczych warsztatowych, aparatów 
sygnalizacyjnych, oparkanienie gruntów wodociągowych na 
Półwsiu, nadto przyznała ulgi w opłatach taryfowych.

Związkowej w Krakowie pod zarządem A. Szyjewskiego.
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